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رئیس جمهور:
تأمین آب مهم ترین نیاز  کشاورزی 

استان  اردبیل  است
 ایرنا: سیدابراهیم رئیسی در جریان دیدار با اهالی  �

روستای فتحعلی منطقه مغان گفت: «تأمین آب برای 
اراضی مرغوب اســتان اردبیل مهم ترین نیاز و مشکل 
بخش کشاورزی این استان است». او ادامه داد: «برای 
تأمین آب اراضی مرغوب کشاورزی منطقه مغان یک 
طرح بزرگ از چند ســال پیش آغاز شــده که یک فاز 
آن تا ۹۰ درصد احداث شــده، فاز دیگر با ۷۶ درصد و 
فاز سوم با درصد کمتر در حال اجرا و تکمیل است». 
او تأکیــد کرد:  «در مجموع وزارت جهاد کشــاورزی و 
وزارت نیرو به همراه مســئولان دیگر باید همت کنند 
که مسئله تأمین آب در این منطقه حل شده و شرایط 
متفاوتی برای کشــاورزی این منطقه و استان اردبیل 
رقم بخورد». رئیس جمهــوری اضافه کرد: «طراحی 
و برنامه ریــزی دقیقی برای اســتفاده از ظرفیت آب و 
زمین در منطقه مغان انجام شــده و اگر طرح های در 
دســت اجرا تکمیل نشود، کل ســرمایه گذاری آسیب 
می بیند». رئیســی کار و تلاش مردمان منطقه مغان 
و اســتان اردبیــل در تولید محصولات کشــاورزی را 
ســتودنی خواند و گفت: «این منطقه از نعمت آب و 
زمین حاصل خیز برخوردار است و نتیجه همه اینها در 
افزایش میزان تولید مشاهده می شود». او در ادامه این 
بازدید با تأکید بر واگذاری اراضی پایاب سد خداآفرین 
به عشــایر منطقه مغان بیان کرد: «این افراد صاحبان 
حق هستند که بخشــی از حقوق زمین آنها در سطح 
ســه هزار هکتار واگذار شــده و مابقی نیز بر اســاس 
برنامه تدوین شــده واگذار خواهد شد». رئیسی قبل از 
این بازدید از اجرای طرح آبیاری در دشــت فتحعلی 
مغان نیز بازدید کرد. او همچنین از دو مزرعه برداشت 
پنبه و بادام زمینی در دشــت فتحعلی بازدید کرد و با 
کشــاورزان منطقه به گفت وگو پرداخت. رئیســی در 
این ســفر از برخی پروژه ها و توانمندی های اقتصادی 
شهرســتان پارس آباد مغان و اردبیــل بازدید کرده و 
دیــداری با نمایندگان اقشــار مختلف مــردم خواهد 
داشت. همچنین جلسه شــورای اداری استان اردبیل 
با حضور رئیس جمهــوری برگزار می شــود و وزرای 
اعزامی به شهرستان های مختلف استان گزارش خود 
را از مسائل و مشکلات مناطق مورد بازدید خود ارائه 

خواهند داد.

در  جلسه  ستاد  راهبری  اجرای  سند  تحول  
قضائی مطرح  شد

فواید  دموکراسی  به  روایت 
محسنی اژه ای

میــزان: دهمین جلســه ســتاد راهبــری اجرای  �
ســند تحــول قضائــی بــا حضــور حجت الاســلام 
محسنی اژه ای برگزار شد. بررسی نحوه اجرای راهکار 
تقدیــر از نقد هــای برتر درباره قــوه قضائیه مبتنی بر 
نظرســنجی های مســتقیم از صاحب نظران، فعالان 
اجتماعی و رسانه ای، مراکز علمی و نهاد های مردمی، 
نخستین دستور جلسه روز گذشته بود. حجت الاسلام 
محســنی اژه ای در این نشســت مشــارکت مردم در 
مسائل گوناگون حکومتی را ضروری و مؤثر دانست و 
بر این نکته تأکید کرد که دستگاه قضا به هر میزان که 
می تواند باید از ظرفیت های مردمی اســتفاده کند. او 
خاطرنشان کرد: «حل بسیاری از مشکلات بدون کمک 
مردم و اســتفاده از ظرفیت های مردمی، غیرممکن یا 

سخت و پرهزینه خواهد بود».
رئیس دستگاه قضا با اشــاره «فواید دموکراسی» 
اظهار کرد: «یکی از فواید دموکراســی این اســت که 
وقتی گزینه ای با مشارکت و نظر اکثریت مردم انتخاب 
شــد، معمولا به صواب نزدیک تــر و خطای آن کمتر 
خواهد بود». حجت الاســلام محســنی اژه ای با بیان 
اینکه دســتگاه قضا با اجرای طــرح تقدیر از نقد های 
برتر درباره قوه قضائیه قصد انجام کار تبلیغاتی ندارد، 
گفــت: «ما با انجــام این کار می خواهیــم به صورت 
واقعی به نظام قضائی کشور کمک و روند راهگشایی 
برای امور ایجاد کنیم». رئیس دستگاه قضا همچنین 
بر این نکته تأکید کرد که در کنار نقد، باید پیشــنهاد و 
راهکار هم وجود داشــته باشد تا روند اصلاحی کامل 
شود. حجت الاسلام مصدق، معاون اول دستگاه قضا، 
در همین خصوص بر لزوم گنجاندن راهکار و پیشنهاد 
در نقد های واردشده به عملکرد قوه قضائیه تأکید کرد 
و گفت: «اگر نقد بدون ارائه پیشــنهاد و راهکار باشد، 

نتیجه چندانی در پی نخواهد داشت».
سیدمحمد صاحبکار، معاون راهبردی قوه قضائیه 
نیز عنــوان کرد: «تقدیــر از نقد های برتــر درباره قوه 
قضائیه نشان می دهد دستگاه قضا مصمم است اگر 
نیازی به اصلاح فرایند ها وجود داشته باشد از ظرفیت 
این نقد ها استفاده کند». رضا مسعودی فر، قائم مقام 
معاونت پیشــگیری از وقوع جرم قــوه قضائیه نیز از 
تدوین پیش نویس طرحی برای تقدیر از نقد های برتر 
درباره قوه قضائیه مبتنی بر نظرسنجی های مستقیم 
از صاحب نظران، فعالان اجتماعی و رسانه ای، مراکز 
علمــی و نهاد هــای مردمی خبــر داد و گفت: «پس 
از دریافت نظرات دادگســتری اســتان ها در خصوص 
پیش نویس موضوعــات اولویت دار نقــد درباره قوه 
قضائیه، در نهایت مقرر شــد این موضوع ها در هفت 

حوزه تقسیم بندی شوند».
قائم مقام معاونت پیشگیری از وقوع جرم قوه 
قضائیــه با بیان اینکه فراخــوان عمومی نقد های 
برتــر درباره قوه قضائیه در ســه ماه آتی به مدت 
۴۵ روز بــا محوریــت مرکز رســانه انجام خواهد 
شــد، از رصد، پایــش و طبقه بنــدی نقد های برتر 

دریافت شده تا ۳۰ دی ماه خبر داد.

 توده ها خود باید سخن بگویند
این رویکردها جملگی بیــش از آنکه خلاقانه 
باشــند نوعی تلاش های تدافعی انــد برای احیای 
نوســتالژیِ ازدســت رفته و رقابت نــه در میدان 
سیاســت، بلکه در عرصه پساسیاست.  آنچه اینک 
می تواند سیاســت داخلــی ایران را متأثر ســازد 
برخورد بی واســطه با مردم اســت. برخوردی که 
مــردم باور کننــد هیچ انگیزه ای جــز احقاق حق 
آنها و ایجاد دموکراسی و برابری وجود ندارد. اما 
آیا چنین چیــزی در جریان های موجود در عرصه 

سیاست وجود دارد؟
* برای نوشــتن این یادداشت از مقاله «رانسیر 
و سیاست رادیکال» ترجمه صالح نجفی در کتاب 
«گزیده مقالات: نظریه/ سیاســت/ دین»، اسلاوی 
ژیژک، گزینــش و ویرایش مــراد فرهادپور، مازیار 
اســلامی و امید مهرگان، نشر گام نو استفاده شده 

است.

فیل نقدینگی و فنجان 
سیاست گذاری

 خوشــبختانه دولت ســیزدهم برنامه تدوین 
بودجه ســال آینــده را با رویکرد مثبــت افزایش 
انضباط مالی و جلوگیری از تشدید کسری بودجه 
آغاز کرده  اســت. این رویکرد هرچند امیدوارکننده 
و نویدبخش اســت، اما آن را می توان فقط گامی 
کوچک در مســیر درســت تلقی کرد. برای درمان 
این بیماری مزمن، گام های بزرگ تری باید برداشته  
شود؛ گام هایی که باید هر سه سرفصل ذکرشده در 
بالا را دربر گرفته و از تمام ظرفیت سیاست گذاری 
بــرای مهــار نقدینگی بهــره گیرد. با ایــن گام ها، 
فنجان سیاســت گذاری آن چنان بزرگ خواهد شد 
که بتــوان آن را بــا عظمت جثه فیــل نقدینگی 

هم تراز دانست.

 قوه قضائیه و  کارایی 
سیاست گذاری اقتصادی

 ...ولی ســرانجام دفاع از ارزش پوند ناممکن شد و 
در نهایت ارزش پوند سقوط کرد. برآورد شده است 
که این سیاســت نادرســت برای انگلستان بیش از 
ســه میلیارد دلار هزینه داشــت. قطعا می توان به 
موارد بســیاری از این گونه سیاست های ناموفق در 
آســیا، آفریقــا و آمریکای لاتین اشــاره کرد ولی در 
هیچ یک از این موارد مدیران بانک مرکزی به زندان 
محکوم نشــده اند. دوران ریاست ولی االله سیف بر 
بانک مرکزی از ســال ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۶ با آرامش در 
بازار ارز و کاهش تورم همراه بود و پس از مدت های 
طولانی اقتصاد ایران تورم تک رقمی را تجربه کرد. 
بی تردید علاوه بر سیاست های مناسب اعمال شده 
از سوی بانک مرکزی، مذاکرات موفقیت آمیز برجام، 
آزادشــدن منابــع ارزی ایران در خارج از کشــور و 
انتظارات مثبــت مردم و بنگاه ها نســبت به آینده 
در شــرایط مســاعد بازار پول و ارز تأثیر داشــت. با 
پیروزی ترامپ در انتخابات آمریکا و ســپس اعلام 
خروج آمریکا از برجام در اوایل سال ۱۳۹۷، نگرانی 
از وضعیت اقتصادی کشــور و چشم انداز آینده رو 
به افزایش گذاشــت و با بالا رفتــن تقاضا برای ارز 
خارجی قیمت ارز جهش کرد. در شــرایط کاهش 
درآمــد و بروز تنگنــای ارزی، سیاســت معمول و 
متعارف، پذیرش قیمت دوگانه و سهمیه بندی ارزی 
برای واردات کالاهای اساســی است. اینکه قیمت 
بهینه  ارز برای واردات کالاهای اساسی چه میزانی 
باید باشــد، برای آن فرمول معینی وجود ندارد. با 
توجــه به عدم اســتقلال بانک مرکــزی و اهمیت 
قیمــت ارز برای تأمین کالاهای اساســی مصرف و 
نهاده های مهم تولیدی، مسلما مسئولان دولتی در 
انتخاب این نرخ مشارکت داشته اند. با آنکه تجربه 
ســال های جنگ تحمیلی نشان داده بود که کنترل 
کامل و دقیق نحوه مصرف ارز ارزان ســهمیه بندی 
شده ممکن نیست  ولی سهمیه بندی نیز ناگزیر بود. 
در ارتباط با تزریق گاه به گاه ارز به بازار نیز ملاحظات 
اقتصادی و سیاسی قطعا تأثیر داشته و اجرای این 
سیاست به تنهایی ناشی از تصمیمات بانک مرکزی 
نبوده اســت. با بروز التهاب در بــازار ارز و بالا رفتن 
نرخ تورم، آقای سیف از سمت ریاست بانک مرکزی 
کنار رفت و آقای همتی این ســمت را عهده دار شد 
ولی سیاست ارز ۴۲ هزار ریالی، سهمیه بندی ارزی 
و تزریــق گاه به گاه ارز در بازار همچنان ادامه یافت. 
در هفته های اخیر آقای صالح آبادی ســکان بانک 
مرکزی را به دســت گرفته و صحبت هایی از تغییر 
سیاست ارزی مطرح است ولی روشن است که اگر 
توافق برجام احیا نشــود، راهی جز تداوم سیاست 
سهمیه بندی ارزی و مداخله بانک مرکزی در بازار 
ارز پیــش روی اقتصاد ایــران نخواهد بــود. پیامد 
صدور حکم ۱۰ ســال زندان برای ولی االله ســیف و 
هشت ســال زندان برای معاون ارزی بانک مرکزی 
آقای احمد عراقچی به دلیل سوء مدیریت اقدامی 
غیرمتعارف است که به ایجاد وحشت بین مدیران 
ارشد برای اتخاذ تصمیم در شرایط دشوار و تلاش 
بیشــتر از ســوی مدیران برای شــانه خالی کردن از 
مسئولیت طراحی و اجرای سیاست های اقتصادی 
در وضعیت های بحرانــی و پیچیده منجر خواهد 
شد. چنانچه در پرونده  سیف و عراقچی موضوعی 
غیر از سوء مدیریت و طراحی و اجرای سیاست های 
ناموفق وجود دارد، باید به صورت شــفاف منتشــر 
شــود تــا از عواقــب منفی حکــم صادرشــده بر 

توانمندی مدیران جلوگیری شود.
* عضو هیئت علمی دانشگاه مازندران

سیاست

روزنه ادامه از صفحه اول

سال نوزدهم    شماره 4125 شنبه   1 آبان 1400

مجلس یازدهــم اصولگرا در برابر آزمونی ســخت 
قرار دارد. دو طرح شفافیت آرای نمایندگان و نظارت بر 
اموال مسئولان، مجلس یازدهم را در برابر یک دوراهی 
قرار می دهد که یک سمت آن محرمانگی و سمت دیگر 
آن شــفافیت قرار دارد. چرخیدن به هریکــی از این دو 
سمت تصویر واقعی مجلس یازدهم را برای همیشه در 
ذهن مردم چــه آنهایی که رأی داده اند و چه آنهایی که 
رأی نداده اند تا پایــان دوره مجلس تصویر خواهد کرد. 
واکنش هــا به طرح نظــارت بر اموال مســئولان به ویژه 
قید محرمانگــی امنیتی بــودن اموال تا حــدی بود که 
یک نماینده گفتــه می خواهد طرحی درباره شــفافیت 
اموال مســئولان ارائه کند. این در حالی است که عمده 
واکنش هــا در مجلس یازدهم دو گونــه بوده یا تقصیر 
ماجرای محرمانگی را بر گردن مجالس گذشته و مجمع 
تشــخیص مصلحــت انداخته اند و بــه کل منکر وجود 
چنین مصوبه ای در یکی از کمیســیون های خود شده اند 
یا اینکه آن را ناشــی از شــیطنت رســانه ها و مخالفان 
خود دانسته اند. این در حالی است که برخی نمایندگان 
مجالس گذشــته به ویژه مجلس هشــتم مانند کوهکن 
و آریانپــور اولا گفته اند که قیــد محرمانگی در مصوبه 
مجلس هشتم درباره اموال مســئولان نبوده و بعدا در 
مجمع اضافه شده است. برخی پیگیری ها هم حاکی از 
این است که این بند قبل تر یعنی در مجلس اصولگرای 
هفتم به ریاســت حدادعادل تدوین شده بود؛ به هر حال 
نماینــدگان ادوار مجلس معتقدنــد که مجلس فعلی 
در صورتی که به شفافیت معتقد اســت، می تواند و این 
اجازه را دارد که این بند را از مصوبه خود حذف کند. این 
در حالی است که خضریان، نماینده عضو جبهه پایداری 
مدعی شده بود که این بند چون در مجمع اضافه شده، 
نمایندگان امکان حذف آن را ندارند! حســن نوروزی هم 
که ۱۸ مهرماه با اشــاره به یکی از ماده های طرح نظارت 
بر اموال مسئولان مصوب کمیسیون قضائی مجلس به 
یک خبرگزاری گفته بود: «در این ماده نیز که به تصویب 
اعضای کمیسیون رسیده، آمده اســت که سامانه مورد 
نظر برای ثبت اموال مسئولان کاملا «محرمانه» است و 
جنبه «امنیتی» دارد». حــالا گفته که در این طرح اینکه 
اموال مســئولان اطلاع رســانی عمومی بشوند یا نشوند 
اصــلا مطرح نبــوده  بلکه فقــط در پی ایــن بودیم که 
اختیاری بودن ثبت اموال و دارایی ها را برداشته و اجباری 
کنیم! همه اینها در حالی اســت که اگر این قید پیش از 
طرح مصوبه کمیســیون قضائــی در صحن مجلس از 
طرف خود کمیســیون حذف نشــود، مجلس یازدهم با 
آزمون بزرگی روبه رو خواهد شد و دو راه پیش رو دارد؛ یا 
تأیید این بند مصوبه یا رد آن و در صورت تأیید آن بر همه 
ادعاهای خود تا کنون در ارتباط با شــفافیت مهر تکذیب 

خواهد زد.

ناصر ایمانــی، تحلیلگر اصولگــرا، در این باره به یک 
مسئله اساسی یعنی تعارض منافع اشاره کرده و معتقد 
اســت که نمایندگان نمی توانند این قیــد را حذف کنند. 
او گفته اســت: «ما یک مشــکلی در ســاختار حکومتی 
داریــم که ربطی بــه این مجلــس و آن مجلس ندارد. 
مشــکل اصلی، این است که به طور طبیعی یک نماینده 
مجلس در هر دوره ای (چه گذشته و چه آینده) هر گونه 
تصمیمــی را که به نوعی با آن تمایلات نمایندگان مغایر 
باشد، قبول نمی کند و هیچ مرجعی بالاتر از آن هم وجود 
نــدارد؛ بنابراین اصطلاحا مجلــس هیچ وقت خودزنی 
نمی کنــد و ما هم هیچ مرجعی را در این ســاختار نظام 
بالاتر از مجلس نداریم که بخواهد آنها را به نوعی ملزم 
کند؛ مگر اینکــه خود مجلس به لحاظ فکری و انقلابی 
در حــد مجلس اول یا دوم باشــند کــه بخواهند  چنین 
طرح هایی را ارائه بدهند که به نوعی به ضرر خودشــان 
باشد. ما این ضعف را هم داریم که متأسفانه نمایندگان 
نمی توانند چنین تصمیماتی بگیرند». غلامرضا ظریفیان، 
فعال سیاســی اصلاح طلب هم با اشــاره به اینکه یکی 
از لوازم مســئولیت این اســت که فرد در معرض دید و 
قضاوت افراد قرار می گیرد و جامعه نسبت به او حساس 
می شود. گفته است: در همه دنیا هم این گونه است که 
اگر کشــف شود کسی که اکنون مســئول است، ۱۰ سال 
قبل مالیات نــداده، چه ماجراهایی رخ می دهد. جامعه 
ما هم از مسئولیت های بدون نظارت آسیب دیده است؛ 
زیرا بخشــی از مســئولیت ها با رانت و سوء اســتفاده به 
دست آمده اســت. من معتقدم ضرر پنهان کاری اموال 
مســئولان حتی اگر بــا توجیه دفاع از حقوق شــخصی 
باشــد، ضرر بیشــتری از آشکارشــدن آنها دارد. جامعه 
نســبت به مســئولان بی اعتماد شــده اند و اگر مسئولی 
ثروتش را از راه درســت به دســت آورده باشد هم به او 
بدبین هستند؛ بنابراین اعتماد سازی در این زمینه یک نیاز 
ضروری است. تجربه جهانی حکایت از این دارد که فرد 
یا نباید مسئولیت بپذیرد یا اگر پذیرفت باید لوازم آن یعنی 
مورد نقد واقع شدن را هم بپذیرد تا وارد راستای شفافیت 
شــود. چنین فردی نمی تواند هر رفتاری داشــته باشد  یا 
هر حرفــی بزند و حتی برخی اقدامــات را انجام ندهد. 
الان در کشــور ما برای مســئولیت گرفتن صف می کشند 
و لابــی می کننــد. ولی آنهــا باید بدانند که مســئولیت 
سیاسی با خود لوازمش را هم به دنبال می آورد». شاید 
از همین روســت که برخی نمایندگان به جای پاک کردن 
صورت مســئله یا انداختن تقصیر بر گردان پیشینیان در 
مخالفت با این بند از مصوبه نظارت بر اموال مســئولان 

سخن گفته اند. نماینده مردم اسدآباد در مجلس با اشاره 
بــه اینکه معتقدم قید محرمانگی اموال مســئولان باید 
برداشته شود، گفته اســت: اگر اموال مسئولان از طریق 
شرعی و قانونی کســب شده هیچ نگرانی و ملاحظه ای 
وجود ندارد. او گفته اســت  به زودی طرح خود را مبنی 
بر اصلاح قانون شــفافیت اموال مســئولان در پاسخ به 
خواســته بجای مردم وفادار و ولایی تقدیم هیئت رئیسه 
خواهم کــرد. او با بیان اینکه معتقــدم قید محرمانگی 
اموال مسئولان باید برداشته شود، تصریح کرد: معتقدم 
مردم ولی نعمت ما هستند و اگر اموال مسئولان از طریق 
شــرعی و قانونی کسب شده، هیچ نگرانی و ملاحظه ای 
نــدارد و اتفاقا عمیقــا معتقدم که ایــن کار به افزایش 
اعتمــاد ملــی می انجامد و مردم متوجه می شــوند که 
خیل عظیمی از مدیران نظام، شــرافتمند و سالم زندگی 
می کنند. این عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اسلامی تأکید کرد: نظام اســلامی با برخوردهای جدی 
در دو ســال اخیر با دانه درشت ها ثابت کرده که پتانسیل 
حــذف خائنان به ملــت را به خوبی داراســت. نماینده 
نجف آبــاد در مجلس هم با بیان اینکه شــفافیت حق 
مردم اســت، گفتــه: طبق تعریف حقوق شــهروندی از 
آنجا که مردم مالیات می دهند و فشــارهای اقتصادی و 
تحریم هــا را تحمل می کنند، ازاین رو این حق برای مردم 

متصور است که بدانند مسئولان چقدر دارایی دارند؟
ابوالفضــل ابوترابی، البته بدون اشــاره به مصاحبه 
حســن نوروزی، عضو کمیسیون قضائی مجلس، ماجرا 
را بــه یک خبــر در یکی از روزنامه ها (شــرق) نســبت 
داده و گفتــه که ماجرا به مجلس هشــتم باز می گردد و 
نماینــدگان تاکنون نقشــی در محرمانه بودن این بخش 
از طرح نداشــتند. او گفته مســئله ای هم که در فضای 
مجازی درباره بررســی این طرح در کمیسیون حقوقی و 
قضائی مجلس مطرح شــد، اولا در حد یک ایده است و 
دوم اینکه هنوز به صورت مصوب درنیامده و سوم اینکه 
در مجلس برای بررسی ارائه نشده و چهارم اینکه هنوز 
نمایندگان درباره این بحث و بررسی و رأی گیری نکرده اند 
که به صورت یک مصوبه درآید. نماینده نجف آباد با بیان 
اینکه اساســا شــفافیت حق مردم اســت و جزء حقوق 
شــهروندی به حســاب می آید، اظهار کرد: مــردم باید 
اطلاع داشــته باشند که مسئولانشان چقدر دارایی دارند 
تــا بتوانند بدون دغدغه به آنها رأی بدهند یا رأی ندهند. 
این مسئله درمورد ریاســت جمهوری، مجلس خبرگان 
رهبری، مجلس شــورای اســلامی و شــوراهای شهر و 
روســتا هم صدق می کند. از منظر من، مطابق با تعریف 

حقوق شــهروندی از آنجا که مــردم مالیات می دهند و 
فشارهای اقتصادی، تحریم ها و جنگ تحمیلی را تحمل 
می کنند و این همه بار روی دوش مردم است، ازاین رو این 
حق برای مردم متصور اســت که بدانند مسئولان چقدر 

دارایی دارند
 امروز  و  فردای  یک  طرح

دومین آزمون شــفافیت یا محرمانگی برای مجلس 
یازدهم که با شعار شفافیت روی کار آمد، طرح شفافیت 
آرای نمایندگان اســت که با اینکه یک  بار کلیات آن سال 
گذشــته رد شــد و دوباره برای اصلاحاتی به کمیسیون 
ارجاع داده شــد اما بعد از گذشت یک  ماه از اعلام پایان 
بررســی آن و قرار گرفتن در نوبــت برای آمدن به صحن 
هنوز خبری از آن نیســت. سه هفته است که در جدول 
برنامه هــای صحن هر هفته مجلــس نام این طرح هم 
می آیــد امــا هفته تمام می شــود و خبــری از آمدن به 
صحن نیســت؛ آن هم در حالی که برخی اخبار حاکی از 
این اســت که طرح شفافیت آرای نمایندگان بعد از هک 
و اصلاحــات دچار تغییراتی شــده تا جایی که از ماهیت 
اصلی آن دور شــده است. طرح اصلاح شده و در دستور 
کار قرارگرفتــه، با آنچه مراد از شــفافیت در طرح اولیه 
بوده اســت، فاصلــه دارد و تبصره هایی بــر آن افزوده 
شــده که به نوعی نقض غرض است؛ مثلا در متن نهایی 
اصلاحیه که منتشــر شده، با کمی جســت وجو در مواد 
و تبصره ها متوجه وجود راهکارهای مخفی نگه داشــتن 
آرای نماینــدگان می شــویم که طرح را بــه مصوبه ای 
نمایشــی تبدیل خواهــد کرد؛ برای مثال، درباره انتشــار 
جلسات و آرای هیئت رئیســه، این گونه مقرر شده است: 
صوت  و تصویر جلســات هیئت رئیســه از طریق سامانه 
در اختیــار نماینــدگان قــرار می گیــرد و آرای اعضای 
هیئت رئیسه به تفکیک موافق، مخالف و ممتنع در پایان 
هر جلســه و مشــروح مذاکرات آن حداکثر ۱۰ روز پس 
از جلســه، به اطلاع نمایندگان می رسد. در موارد خاص 
پس از درخواســت رئیس جلســه یا یک سوم حاضران، 
در صورت تصویب جمــع حاضر، رأی اعضا برای اطلاع 
نمایندگان اعلام نمی شــود. یا در سه تبصره ذیل ماده  ۴ 
این طرح راهکار مخفی ماندن مشــروح جلسات و آرای 
کمیســیون ها تبیین شده اســت. حالا هر بار که از یکی از 
نماینــدگان درباره این طرح ســؤال می شــود، می گویند 
در نوبــت آمدن به صحن قــرار دارد. دو نماینده همین 
روزهای اخیر گفته اند که طرح شفافیت آرا در کمیسیون 
آیین نامه داخلی مجلس شــورای اسلامی تصویب شده 
و در نوبت دســتور صحن قــرار دارد و در هفته های آتی 
می توانــد با ۵۰ امضــا در اولویت قرار گیــرد! این یعنی 
طرحی که آن چنان درباره اش سروصدا شده امکان اینکه 
امضای ۵۰ نماینده را برای تبدیل شــدن به اولویت آمدن 

در صحن به خود اختصاص دهد، پیدا نمی کند!

شــرق: محمد باقــر قالیبــاف، رئیس مجلس شــورای 
اســلامی، برای بررسی وضعیت اســتان و دیدار با علما 
و مراجع تقلید به قم ســفر کرد. او در ابتدای سفر خود 
میهمان حجت الاسلام والمسلمین سید جواد شهرستانی، 
نماینده آیت االله سیستانی بود و با این شخصیت حوزوی 

دیدار و گفت وگو کرد.
دیدار  با  تولیت  آستان  حضرت  معصومه)س(

او در این سفر به زیارت حرم حضرت معصومه(س) 
رفت و پس از زیارت با حجت الاســلام سعیدی، تولیت 
آســتان دیدار کرد. حجت الاسلام سیدمحمد سعیدی در 
این دیدار گفت: «یکی از افتخارات ما انتخاب شما، آقای 
رئیســی و آقای اژه ای بود که در ســه قوه حضور داشته 
و متحد باشــند که نمونه آن را تا کنون در سال  های پس 
از انقلاب نداشــتیم و ایــن نکته لازم به ذکر اســت که 
دشمنان نمی خواهند شما رؤسای قوا با یکدیگر وحدت 
داشــته باشید». تولیت آســتان مقدس حضرت فاطمه 
معصومه(س) معیشت را یکی از مهم ترین دغدغه های 
مردم دانست و خاطرنشان کرد: «شورای فرهنگ عمومی 
کشــور طرح ها و برنامه های خوبــی دارد، اما وضعیت 
مالی آنها خوب نیســت که باید در جریان بررسی لایحه 
بودجه به آن توجه شود». قالیباف هم در این دیدار گفت: 
«در روز تودیع و معارفه آیت االله رئیسی و حجت الاسلام 
اژه ای مطــرح کردم که مــا وظیفه همکاری داشــته و 
محکوم به موفقیت هســتیم». رئیس نهاد قانون گذاری 
کشــورمان در ادامه با بیان اینکــه هماهنگی و همدلی 
میان قوا کفایت نمی کند، اظهار کرد: «این موضوعات باید 
منجر به هم افزایی برای حل مشکلات شود؛ به خصوص 

که مردم در شرایط سخت معیشتی به سر می برند».
دیدار   با   آیت االله علوی گرگانی

همچنین در ادامه این سفر، رئیس مجلس با آیت االله 
علوی گرگانی دیدار کرد که آیت االله علوی گرگانی در این 
دیدار گفت: «در حال حاضر کشور در شرایطی قرار گرفته 
اســت که نیاز بسیار به کمک و مســاعدت دارد که البته 
شما به تنهایی نمی توانید و همه ما باید به حل آن کمک 
کنیم. در وهله اول سعی کنید همواره میان مردم باشید؛ 
یعنی علاوه بر حفظ تقوا، سعی کنید میان مردم باشید. 
اوایل انقلاب که پیروز شــدیم، رؤســایی انتخاب شدند و 
زمانی که به گرگان رفتم دیدم جلســاتی برگزار می شود 
که رؤســای مهم مملکتی هم باید حضور داشته باشند؛ 
بنابراین تذکر دادیم مسئولان همواره باید در میان مردم 
باشند تا آنها شما را ببینند، دلگرم شوند و به شما کمک 
کرده و تنهایتــان نگذارند؛ ازاین رو به درد دل مردم گوش 
دهید تا بدانید چه می خواهند». قالیباف نیز در این دیدار 
گفت: «بسیار خرسندم بعد از مدت مدیدی که به خاطر 
رعایت پروتکل های بهداشــتی ایجاد شــده و کم توفیق 
بودیم، توانســتیم خدمت حضرت عالی برســیم، در غیر 
این صــورت در هر کجــا خدمت می کردیم، ســالی دو 
نوبت خدمت شــما رسیده و از رهنمودها و توصیه های 

شــما اســتفاده می کردیــم... . در مجلــس یازدهــم 
نیروهــای انقلابی بــا یک ترکیب جمعیتی مناســب به 
فعالیــت می پردازنــد». او در ادامه با بیــان اینکه بافت 
مجلس را اغلب نیروهای جــوان تحصیل کرده، متدین 
و مؤمن تشــکیل داده اند که به مجلس نشــاط جوانی 
تــوأم با روحیــه انقلابی می دهند و بخــش عمده دیگر 
نیز مدیران باتجربه گذشــته در حوزه اجرائی هستند که 
شناخت عمیقی از مشکلات کشــور دارند، ابراز کرد: در 
میــان نمایندگان مجلس چند وزیر، اســتاندار، فرماندار، 
معاونان وزرا و اســتادان برجســته ســابق را داریم؛ لذا 
در حــوزه کارشناســی اقتصادی، فرهنگــی، صنعتی و 
دانش بنیان نیروهای بسیار باکیفیت و به روزی داریم که 
فرصت مغتنمی اســت». قالیباف در ادامه با بیان اینکه 
جهت گیری مجلس بر اساس رهنمودهای رهبر معظم 
انقلاب به دو موضوع اقتصاد و فرهنگ اختصاص یافته 
اســت، یادآور شــد: «در مدت کاری مجلس و موضوع 
نظارتــی، طرح هــا و لوایحــی را که در جهت مســائل 
اقتصادی و فرهنگی اســت، ســرلوحه قرار دادیم. برای 
مثال در حوزه اقتصادی، موضوع مسکن را در نظر گرفتیم 
و تلاش کردیم اشکالات مســکن مهر را برطرف کرده و 
نقاط قوت آن را تقویت کنیم که به زودی در این حوزه با 

همت دولت اتفاقات خوبی خواهد افتاد».
دیدار   با   آیت االله  نوری همدانی

در ادامه این ســفر، قالیباف با آیت االله نوری همدانی 
دیــدار و گفت وگو کــرد. آیــت االله نوری همدانی گفت: 
«توفیــق، نعمــت بزرگی اســت کــه به هر کــس داده 
نمی شــود، ازاین رو توفیقی که به شما داده شده، بسیار 
مهم اســت؛ به خصوص کــه طبق فرمایــش امام(ره) 
مجلس در رأس امور بوده و امروز شــما برای این مهم 
انتخاب شــده اید». او ادامه داد: «توجــه کنید کاری که 
می کنید برای مردم باشد، در کنار آنها باشید و مشکلاتشان 
را درک کنید. مردم از بازدیدهای حضوری شــما بســیار 
خوشحال می شــوند و اخلاق خوب شــما با آنها بسیار 
مهم اســت که نباید آن را ترک کنیــد». این مرجع تقلید 
ادامه داد: «من رســانه های داخلــی و خارجی را دنبال 
می کنم و می   دانم کار شما بسیار مهم است و دشمن نیز 
در برابر شما صف آرایی کرده؛ آمریکا، رژیم صهیونیستی 
و عربســتان ســعودی لحظه ای از فکر علیــه ما بی کار 
نیستند و ازاین رو لحظه ای نباید بی تفاوت بود». قالیباف 
هم در این دیدار گفت: «مجلس یازدهم شورای اسلامی 
از ترکیب خوبی شــامل نیروهای جوان، انقلابی، خلاق، 
تحصیل کرده و بــا رویکردهای دانش بنیانی و کارآفرینی 
در بخش های مختلــف و جمعی از افــراد با تجربه در 
سطوح مختلف مانند کسانی که سابقه وزارت، مدیریت 
اجرائی، استانداری و فرمانداری دارند، تشکیل شده و این 
مجلس به لحاظ خلاقیت و تجربه کاری، جزء مجالسی 
است که نمایندگان با ترکیب خوبی کنار یکدیگر فعالیت 
می کنند». رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه با بیان 

اینکه مجلس یازدهم نسبت به مجالس گذشته همواره 
در برخی موضوعات اساسی اتفاق نظر دارد، اظهار کرد: 
«البته کار کارشناسی و مباحثه مختلف درباره موضوعات 
انجام می شود که در نهایت اجماع نظر میان نمایندگان 
وجــود دارد». او همچنین بیان کرد: «اکنون کســانی که 
در خارج از کشــور در حال مذاکره با ما هســتند، اعم از 
۱+۴، شورای امنیت و ســازمان ملل و آژانس هسته ای، 
متوجه شده اند قانونی در مجلس به تصویب رسیده که 
به دســتگاه دیپلماسی و وزارت امور خارجه استحکام و 

قدرت برای رویارویی با مذاکره کنندگان را می دهد».
دیدار   با   آیت االله   سبحانی

محمدباقر قالیباف با آیت االله جعفر سبحانی نیز دیدار 
کرد. آیت االله ســبحانی در این دیدار گفت: «با این وضع 
ممکن است در ۳۰ سال آینده میانگین جمعیت ۷۵ ساله 
شــود؛ در حالی که مملکت باید جوان باشد تا در میدان 
کار و تولید حاضر شــوند و این موضــوع صرفا با قانون 
درست نمی شود». این استاد حوزه های علمیه در ادامه 
با اشاره به برخی تنش ها در منطقه، بر لزوم روابط مبتنی 
بر ملایمت و دوســتی بین کشــورها تأکید کرد. قالیباف 
هم با اشــاره به وظیفه نظارتی مجلس گفت: «نظارت 
در مجلس فعلی نســبت به قانون گذاری اولویت دارد؛ 
چرا که قوانین مستحکمی در مجلس به تصویب رسیده 
و ابلاغ شــده و یک دهه از آن گذشته، اما یا اجرا نشده یا 
ناقص اجرا شده اند که با نظارت آن را پیگیری می کنیم». 
او همچنین با اشاره به طرح تولید مسکن که حدود یک 
سال روی آن کار شد، یادآوری کرد: «با آغاز به کار دولت 
جدید، این قانون ابلاغ و ثبت نام ها از طریق سامانه از روز 
گذشته آغاز شده است؛ البته مسکن از جنس کار دولتی 
نیســت و می خواهیم مردم خودشــان وارد کار شــده و 
دولت صرفا زمین را فراهم کرده و تســهیلگری کند. باید 
شرایطی را فراهم کنیم که سرمایه های غیرمولد در حوزه 

مسکن، مولد شود و به تولید مسکن بینجامد».
دیدار   با   آیت االله  جوادی آملی

قالیباف در ادامه این سفر با آیت االله جوادی آملی هم 
دیدار کرد. آیت االله جوادی آملی گفت: «آن ایام کوتاهی 
که حکومت به دست ائمه(ع) بود، آنان مانند یک انسان 
کامل حکومت کردند. چراکه ایــن مطلب از آموزه های 
خود انبیا و ائمه اطهار(ع) است که ابتدا خود را بشناسید 
و سپس حکومت کنید». او همچنین بیان کرد: «این قوای 
ســه گانه مجریه، مقننه و قضائیه کاملا برگرفته از قوای 
سه گانه درونی خود انسان اســت؛ انسان در درون خود 
سه قوه اندیشه، انگیزه و نفس لوامه دارد و این سه قوه 
تحت سایه رهبری یک رهبر یعنی روح انسان و انسانیت 
او عمل می کنند؛ لذا فرمودند خود را بشــناس تا تفکیک 
قوا را درک کنی و ســپس کشور را اداره کن و بدانید همه 
این قوا برای یک پیکرند، آنگاه هر قوه، دیگر قوا را از خود 
می داننــد و خود را با او هماهنــگ می کنند و از اختلاف 
پرهیز می کنند». او با اشاره به لزوم هماهنگی میان قوای 

ســه گانه کشور خاطرنشــان کرد: «اکنون این هماهنگی 
میان قوای سه گانه کشور وجود دارد و لذا هیچ بهانه ای 

برای عدم رفع مشکلات کشور وجود ندارد».
آیت االله جوادی آملی در بخش دیگری از سخنان خود 
اظهــار کرد: «مجلس وقتی مجلس حکومت اســلامی 
اســت که مانند امیر که خود قانون گــذار بود اما در بازار 
حضور پیدا می کرد، مجلس باید به بازار و اقتصاد کشور 
نظارت کامل داشته باشد؛ امیر خود قانون گذار بود اما با 
این حال خود با تازیانه ای در دســت در بازار می گشت و 
بر اجرای قانون نظارت می کرد، نه اینکه بزند بلکه قدرت 
خود و عاقبت تخلف از قانون را گوشزد می کرد». او تأکید 
کرد: «چون همه قوا اعضای یک حقیقت اند هیچ قوه ای 
نمی تواند بگویند فلان مشــکل یا مســئله کشور به من 
مربوط نیســت. بلکه باید به ســهم خود در حل مشکل 

ورود پیدا کند و به قوای دیگر یاری برساند».
دیدار  با  آیت االله صافی گلپایگانی

قالیباف همچنین با آیت االله صافی گلپایگانی هم دیدار 
کرد. آیت االله صافی گلپایگانی در این دیدار گفت: «توجه 
داشــته باشــید که همه کارها باید برای جلب رضایت 
خداوند متعال و خشــنودی مردم باشد. اگر نیت انسان 
در کارهایش خدایی باشــد، خداوند متعال هم کمک و 
یاری خواهد کرد». این مرجع تقلید شــیعیان در قسمت 
دیگری از توصیه های خود با اشــاره به گرانی سرسام آور 
و مشــکلات زیــادی که بــرای مردم پیش آمده اســت، 
گفت: «گرانی برای مردم طاقت فرســا شده و تحمل آن 
برای مردم عزیزمان بســیار سخت و مشکل شده است». 
او تأکید کرد: «بنده بســیار نگــران وضعیت اقتصادی و 
مشــکلات مردم هســتم. مردم نجیب و شریف کشور ما 
مستحقّ این وضعیت نیستند». آیت االله صافی گلپایگانی 
در قســمت دیگری از بیانات خود تصریح کرد: «توصیه 
حقیر این اســت که باید با تمام کشورهای دنیا با عزّت و 
اقتدار رابطه داشته باشــیم. اینکه با بسیاری از کشورها 
قهر باشیم صحیح نیست و به ضرر مردم عزیزمان است. 
شــما باید با عقلانیت و تعامل ســازنده، حقوق ملت را 
احقاق کنید. امروز یکی از راه های اصلاح امور این است 
که با حفظ منافع کشــور و با عزّت، بــا جهان در ارتباط 

باشیم که خیلی از مشکلات برطرف خواهد شد».
او در قســمت پایانــی ایــن دیــدار هــم گفت: 
«امیــدوارم عنایــات و توجهات حضــرت ولی عصر 
عجل  االله تعالی فرجه الشریف بر این مملکت و مردم 
شریف ما مستدام باشد و شما و همکارانتان و کسانی 
که دوســت دارند به مردم خدمت کنند و ناراحتی و 
غصّه مردم را برطرف نمایند، بر مشــکلات فائق آیند 

و مردم را خوشحال نمایند».
دیدار  با  نماینده آیت االله سیستانی

قالیبــاف در جریــان این ســفر یــک روزه بــه قم با 
حجت الاســلام سید جواد شهرســتانی، نماینده آیت االله 

سیستانی نیز دیدار کرد و به گفت وگو پرداخت.

مجلس اصولگرایان بر  سر دوراهی
محرمانگى یا شفافیت

آنچه در دیدار   قالیباف  با مراجع   گذشت

ملاقات در قم


